
  معصومه طاهري
ناصرفيض، ش�اعر، مترجم، نويس�نده و 
طنزپرداز از يك خانواده روحاني در شهر 
قم اس�ت. وي كه داراي نشان درجه يك 
هنري اس�ت در دومين دوره جش�نواره 
بين المللي ش�عر فجر در بخش اجتماعي 
برگزيده ش�ده اس�ت. اث�ر او ب�ا عنوان 
»فيض ب�وك« در بخش ش�عر توانس�ت 
جايزه كتاب فصل را كس�ب كند. تاكنون 
از وي آثاري مانند »گزيده ادبيات معاصر 
ايران«، »دست هايم را براي تو مي آورم«، 
»گزيده شعر معاصر ايران«، »گناه اول« و 
مجموعه هاي شعر طنز »املت دسته دار« 
و »نزديك ته ِ خيار« منتش�ر شده است. 
گفت وگ�وي ما را ب�ا ايش�ان مي خوانيد.

    
به عنوان يك نويسنده و شاعر 
بفرماييد اقتب�اس از رمان براي 
س�اخت فيلم همان جذابيت و 

كشش داستان را دارد؟
بگذاريد خاطره اي بگويم، بچه بودم كتاب 
»پاپيون« نوشته هانري شارير را كه ترجمه 
خوبي هم داش��ت از كتابخانه كودك تهيه 
كردم و خواندم، تجربه جالبي بود، خيلي از 
موضوع و روند داستانش كه كشش زيادي 
داش��ت لذت بردم و آن را دوس��ت داشتم. 
روزي كاملاً تصادفي وقتي يكي از روزنامه ها 
را مرور مي كردم، تبلي��غ فيلم »پاپيون« را 
ديدم كه در سينماهاي سراسر كشور اكران 
مي شد. در سن 15سالگي براي آنكه حتي 
از محله خودمان بخواهيم دور بشويم، بايد 
از پدر ومادرمان اج��ازه مي گرفتيم. هنوز 
يادم نرفته با مشكلات فراوان با خانه دايي ام 
هماهنگ كردم كه اگر دنبال من گشتند، 
آنها هرطور كه مي دانند سروته قضيه را هم 
بياورند و توانستم صبح زود بدون اينكه پدرم 
خبردار شود، راهي تهران بشوم. تعدادي از 
سينماها به شكل زنجيره اي همزمان يك 
فيلم را نش��ان مي دادن��د. در محله اميريه 
نزديك جواديه سينمايي بود به اسم سينما 
فلور كه يكي از همان سينماهاي زنجيره اي 
بود»پاپيون« را اكران كرده بود. رفتم بليت 
خريدم و فيلم را در سينما فلور با چه شرايط 
خاصي ديدم )هم دله��ره اينكه نكند پدرم 
متوجه كار من بشود، هم حس و حال روبه رو 
شدن با فضاي متفاوت شهر تهران و حال و 
هواي داخل سينما(، وقتي فيلم تمام شد، 
حس كردم لذتي كه از خواندن داستان برده 
بودم در فيلم نبود با اينكه از فيلم خوش��م 
آمده بود، فيلم خوش س��اخت و خوبي بود 
اما در مقايسه كتاب، فيلم آن فاصله زيادي 
داشت. من براي همه شخصيت ها، مكان ها 
و زندان تصور ديگري در ذهنم داشتم كه در 
اثر سينمايي نه تنها با تصورات من شباهت 
نداشت، بلكه چيز ديگري مي ديدم. اقتباس 
از رمان مي تواند تكميل كننده باشند ولي 
به نظرم داس��تان جذاب تر است، چون در 
مواردي فيل��م مي تواند به داس��تان لطمه 

بزند. 

ب�ه نظرت�ان ك�دام فيلم ه�اي 
اقتباس�ي ش�بيه كتاب ه�اي 

خودشان بوده اند؟
هيچ كتابي اگر فيلمي از آن س��اخته شود و 
در دسترس باشد، به آن معنا باهم شباهت 
ندارند، چون دنياي فيلم با كتاب فرق دارد. 
مثلًا وقتي فيلم »بينوايان« س��اخته شد و 
بعدها تئاتر آن هم به نمايش درآمد، به نظر 
من داس��تانش در قالب فيلم متناسب تر از 
نمايش بود و بدون تردي��د به يكي از اين دو 
قالب بيش��تر مي خورد. مثلًا، لطيفه اي كه 
به نثر گفته مي شود و بارها آن را شنيده ايم 
لزومي ندارد من شاعر طنزپرداز آن را موزون 
كنم، چون ش��عر وقتي س��روده مي ش��ود، 
ويژگي ها و عناصر خاص خود را دارد و هيچ 
ارتباطي با س��اختار نثر در لطيفه ندارد، به 
همين دليل تقريباً ضعيف ترين ش��عرهاي 
طنز شعرهايي هس��تند كه قبلًا لطيفه اش 
را ش��نيده ايم، حالا فقط به صورت موزون و 
منظوم درآمده و اتف��اق خاصي هم براي آن 
نيفتاده است. هرچيزي ساختار متناسب با 
خودش را دارد. توصيفي كه به قلم مي شود 
نوشت با توصيف تصوير، زمين تا آسمان فرق 
دارد، در فيل��م با يك ب��رش و تدوين خاص 
مي شود زمان را به اندازه يك قرن جلو برد يا 
به گذشته برگشت اما در كتاب نويسنده بايد 
با كلمات زمان را نشان بدهد و حس آن را به 
مخاطب القا كند، بنابراين اقتباس از كتاب 

براي س��اختن فيلم لزوم��اً و قاطعانه موفق 
نخواهد بود . اتفاقات در كتاب با كلمات منتقل 
مي ش��وند و كلًا ماجرا چيز ديگري است هر 
كدام زيبايي هاي خودش را دارد براي همين 
ممكن است فيلم يك جاها نوشته را تكميل 

كند و جاي ديگر به آن لطمه بزند. 
برخي مواقع ديده مي ش�ود كه 
كتاب هاي سنگين تاريخ ادبيات 
را ب�راي مخاطبان ح�ال حاضر 
س�اده و روان كرده اند، نظرتان 

چيست؟
كار بسيار اشتباهي اس��ت؛ هم باعث تنزل 
جايگاه ادبيات مي شود، هم به كتاب به عنوان 
يك اثر ادبي لطمه مي خ��ورد. از طرفي هم، 
فردي كه آن اثر را دنبال مي كند با اصل اثر 
به شكل ناقص آشنا مي شود. تاريخ بيهقي را 
بايد با همان ساختار اصلي بخوانيم تا از نثرش 
لذت ببريم و ساختار خاص نثر و معنايش را 
درك كنيم و بفهميم، با هيچ بهانه  و انگيزه اي 
نمي توان در اصل يك اثر دست برد و آن را از 
شكل و شمايل هنرمندانه اش انداخت. ساده 
و روان كردن اثر ممكن است در فهم عمومي 
و اجمالي آن كمكي بكند اما با اين كار ساختار 
واقعي و هنري اثر معرفي نشده است. در بازار 
نش��ر، كتاب حافظ با معني وجود دارد، اين 
هم درست نيست. ارزش س��عدي و حافظ 
به همان شعر و س��اختار و مهندسي خاص 
در كلمات و تعابير خودش��ان است و دست 

بردن در آنها كمك خاصي به شعر نمي كند. 
اين بزرگان اگر بنا بود فقط با معناي شعرشان 
با مخاطبان شان ارتباط برقرار كنند، نيازي 
به سرودن ش��عر نبود و چون شاعران اغلب 
نويسندگان توانايي هم بودند، مي توانستند 
متني زيبا به نثر بنويسند. آنان شعر گفته اند 
كه ما هم خود ش��عر بخوانيم و از شكل كلي 
آن لذت ببريم و هنرنمايي شاعر را در رفتار با 

كلمات تماشا كنيم. 
درب�اره ترجمه آث�ار هم همين 

گونه است؟
بله، بدون ترديد. مترجم هاي فراواني داريم، 
لازم است سراغ آثاري برويم كه مترجم اهل 
فن و توانا آن را ترجمه كرده اس��ت، مثلًا تا 
زماني كه محمد قاضي كتابي را ترجمه كرده 
است، نبايد سراغ اثر مترجمي ناشناس برويم 
و مرتب آزمون و خطا داشته باشيم. محمد 
قاضي كتاب ها را به زيباترين شكل ترجمه 
كرده است، آثار اين مترجم يكي از شيواترين 
نثرهاي ترجمه ش��ده معاصر اس��ت. كتاب 
»ش��ازده كوچولو« نيز از كارهاي او اس��ت. 
خوان��دن ترجمه هاي ب��د و پراكنده كم كم 
خواننده را از كتاب زده مي كند و هرگز او را 
به عنوان خواننده جدي آثار درخشان و قابل 
قبول نخواهند شناخت. خواننده كتاب لازم 
است با نويسنده ها و مترجم هاي خوب آشنا 
باش��د تا كم كم خودش اهل فن و تشخيص 

شود و هر كتابي را نخواند. 

 اقتباس از کتاب برای ساختن فیلم 
همیشه  موفق نیست

گفت وگو با ناصر فيض، شاعر و طنزپرداز

کانت مي خوانم اما کانتي نیستم
ايبنا: غلامعلي حدادعادل در گفت وگويي درباره علاقه اش به 
متون فلس��في و خوانش كتاب هاي كانت مي گويد: من بعد از 
چند سال كه  از تدريس كانت مفارقت داشتم، در نيم سال اول 
و دوم سال 1۴۰۳ -1۴۰۴ دو نوبت در دوره دكترا در دانشگاه 
تهران دوباره كانت تدريس كردم. اين بار از دانشجويان خودم 
خيلي راضي تر از 1۰سال و 2۰س��ال پيش بودم. در كلاس ما 
بيش از يك نفر بود كه علاوه بر تس��لط بر انگليس��ي، آلماني 
هم مي دانست. من دانشجويي داش��تم كه در كلاس ما هم به 
 آلماني و هم به انگليسي و هم به عربي مسلط و دانشجوي كانت 
بود. بعضي وقت ها ما بر س��ر يك اصطلاحي در فارس��ي بحث 
مي كرديم، چند دانش��جو كه آلماني مي دانستند، وارد بحث 
مي ش��دند و اصل اصطلاح آلماني را براي ما توضيح مي دادند 
كه كانت اين ط��ور مي گويد. خيل��ي راحت مت��ن را به جاي 
انگليس��ي، از آلماني مي خواندند. من اين را مقايسه مي كنم با 
5۰ سال پيش يا پيش تر. من سال 1۳۴۸ وارد دانشكده  ادبيات 
و سال 1۳۴۹ وارد رشته فلسفه شدم. وقتي با آن موقع مقايسه 
مي كنم، مي بينم سطح درك و دانش دانشجويان خيلي ارتقا 
پيدا كرده است. من كانت مي خوانم و فلسفه  او را درس مي دهم 
اما كانتي نيس��تم. من منتقد كانت هس��تم و الان بيش از 5۰ 
سال است كه به كانت اش��تغال دارم، اما خودم كانتي نيستم. 
من بيشتر به فلسفه اسلامي علاقه دارم و در فلسفه اسلامي به 
ملاصدرا علاقه مند هستم، منتها فكر مي كنم تأمل در فلسفه 
فيلس��وفي مثل كانت به ما كمك مي كند تا سؤال هايي را كه 
كانت را وادار به طرح جديد كرد، به فلسفه اسلامي عرضه كنيم 

و ببينيم فلسفه اسلامي چه پاسخي ارائه مي دهد. 

تولید فیلم ديني به حمايت 
ساختاري نیاز دارد

سينماپرس: حبيب الله بهمني، كارگردان فيلم هاي سينمايي 
»شب كايت ها« و »سيب و سلما« به بررسي توليد فيلم هاي فاخر 
ديني مي پردازد و مي گويد: به نظر مي رسد سينماگراني كه به 
ارزش ها و علايق انقلابي و مذهبي پايبند هستند، قطعاً تمايل 
دارند در اين حوزه فعاليت كنند و انگيزه  بالايي نيز براي اين كار 
دارند، با اين حال سينما يك صنعت است؛ صنعتي كه نيازمند 
مديريت، حمايت و زيرساخت هاي اقتصادي است. صرف علاقه  
يك هنرمند يا سينماگر به انجام يك پروژه، شرط لازم محسوب 
مي شود اما شرط كافي نيس��ت. براي تحقق يك اثر سينمايي، 
مجموعه اي از عوامل بايد در كنار يكديگر قرار بگيرند؛ از مديريت 
فرهنگي گرفته ت��ا تأمين منابع مال��ي و حمايت هاي تبليغاتي 
و رس��انه اي. هنرمند مي تواند دغدغه مند باش��د، تلاش كند و 
علاقه مندانه پيگير توليد يك اثر باشد، اما بدون اين حمايت هاي 
ساختاري، نمي توان انتظار داشت اتفاق قابل توجهي رخ دهد. 
اين كم كاري، نتيجه  ناهماهنگ��ي و عدم هم افزايي ميان عناصر 
مختلف در نظام فرهنگي است. به نظر مي رسد مجموعه عوامل 
فرهنگي به دلايل مختلف در كنار يكديگر قرار نمي گيرند تا يك 

جريان مؤثر شكل گيرد. 

 گفتني هاي بهروز غريب پور 
از اجراي جديد اپراي عروسكي عاشورا در تالار فردوسي

 وقتي اپراي عاشورا در اروپا 
اشك تماشاگران را درآورد

اپراي عروسكي به عنوان يكي از گونه هاي هنر نمايشي در ايران و ساير كشورها و فرهنگ ها 
با سبك ها و تكنيك هاي خاص خود، قالبي است كه به روايت داستان ها و مفاهيم فرهنگي، 
ديني و اجتماعي مي پردازد. بهروز غريب پور از پيشگامان و نوآوران هنر اپراي عروسكي در 
ايران، اين هنر را با بهره گيري از اشعار كلاسيك ايراني و تكنيك هاي نوآورانه اجرا مي كند و 
توانسته است جلوه اي جديد به اين هنر ببخشد. غريب پور به مناسبت اجراي جديد اين اپرا 
در تالار فردوسي، گفت وگويي با ايبنا داشته است كه در ادامه بخش هايي از آن را مي خوانيد. 

    
اجراي چنين اپرايي با ويژگي هاي ديني و حماسي به دليل برخي حساسيت ها 
نيازمند دقت و وسواس خاصي است. اپراي عروسكي عاشورا چه تفاوتي با 

ساير اپراهاي شما دارد؟
اپراي عروسكي عاشورا از هر لحاظ يك نقطه عطف در سرنوشت اپراي ايران است كه ادامه تعزيه 
و پرداختن به مضامين مذهبي است و قطعاً تأثيرات و تبعاتي براي اپراي ملي ايران دارد. اپراي 
عاشورا مبتني بر يكسري مشتركات با اپراي غربي است كه اگر اين اثر در هر نمايشي رعايت شود، 
آن متن قطعاً اپراست. در درجه اول، متن بايد منظوم باشد، به ويژه زماني كه محتواي شما يك 
واقعه بسيار بااهميت در طول تاريخ است كه در آن واقعه شخصيت ها داراي ارزش هاي فوق العاده 
باشند، اين حساسيت را بسيار بالا مي برد. در اوج ترقي و رشد تعزيه در دوره قاجاريه، تعزيه هم از 
نظر متن، محتوا و شكل، رشد شگفت انگيزي پيدا كرد، به طوري كه نوعي تعزيه به وجود آمد به نام 
»تعزيه كميك« كه تلفيقي از گروه تعزيه خوانان و بازيگران تخت حوضي بود، اين نمايش بسيار 
جالب بود. از نظر تقويمي تعزيه بايد به تدريج از ابتداي محرم شروع شود و به اوجش در تاسوعا 
و عاشورا برس��د و بعد روند نزولي پيدا مي كند. شما نمي توانيد تمام مردم يك شهر را شبانه روز 
درگير مراسم كنيد. از نظر تغييرات ديگر، يكي از مستشرقين مي گويد: »وقتي در دوره قاجاريه 
به تهران رفتم، صبح، رنگ پوس��ت مردم پريده و زرد بود، چون بي خوابي مي كشيدند.« بانيان 
تعزيه آن زمان بس��يار هوش��يار بودند و مي گفتند بايد پس از محرم و صفر نشاط را به جامعه و 
زندگي روزمره مردم برگردانيم، تعزيه كميك تعزيه اي مبتني بر انتقام گيري از نيروهاي جباري 
است كه خانواده سيدالشهدا)ع( را به شهادت رساندند. در اين تعزيه كميك مردمي كه تا يك ماه 
پيش عزاداري مي كردند، صداي خنده شان در تكيه دولت بلند مي شد. اين نشان دهنده اين است 
كه يك دستگاه زاينده و بارور وجود دارد كه در اين رابطه مي توان برايش جريان ها و مسيرهاي 
جديدي تعريف كرد، البته اين نوع نمايش به دليل برخي اعتراض ها متوقف شد و كاش متوقف 
نمي شد. اين متن منظوم توأم با موسيقي و اجراي خواننده بازيگران و آواگران باعث مي شود اين 

نمايش با اپراي غربي و هم اپراي شرقي هم خانواده شود. 
اپراي عروس�كي در موضوعات مذهبي يك نوآوري در ش�كل اجراس�ت. 

برخورد مسئولان چگونه بود؟
زماني كه اولين بار پيش��نهاد اپراي عاشورا را دادم، مس��ئولان واقعاً دغدغه داشتند كه چگونه 
مي شود به وسيله چند عروسك يك سوژه تراژيك اجرا كنيم؟ عروسك كه بيشتر ميان مردم حتي 
تحصيلكردگان با عنوان پديده اي مختص كودكان و گاهي خنداندن و شادماني به كار مي رود. 
بعد از ساخت موسيقي، عروس��ك و آمادگي براي اجرا به ما گفته شد كه حتماً يك كارشناس 
مذهبي بايد اين اثر را ببيند و مهر تأييد روي آن بگذارد، وگرنه امكان اجرا وجود ندارد. براي همين 
از شيخ حسين انصاريان دعوت شد، ايشان تمرين ما را ديد و تأييد كرد، پس از آن ما اجازه اجرا 
پيدا كرديم. به هر حال حساسيت موضوعي فوق العاده بود، حتي بعد از اين همه سال اجرا، باز 
هم مي شنوم كه برخي مي گويند چطور ممكن است كسي اپراي عروسكي ببيند و آنقدر تأثير 

بگيرد كه با آن گريه كند. 

بازخوردها در اجراهاي خارج از كشور چطور بوده است و تاكنون اين اپرا را 
در كدام كشورها اجرا كرده ايد؟

اپراي عاشورا در سه كشور لهستان، فرانسه و ايتاليا اجرا شد. تماشاگران فرانسوي با اپرا آشنا 
هستند و گويا زيره به كرمان مي برديم! زماني كه در آنجا اپراي عاشورا را اجرا كرديم، بعد از اپرا 
تماشاگران بسيار متأثر بودند، از سالن كه بيرون مي آمدند از آنها پرسيديم چرا گريه مي كنيد؟ 
و آنها مي گفتند حسين كيست؟ يعني اصلًا با تاريخ اسلام آشنا نبودند. براي آنها توضيح دادم 
و بعد گفتند كه اين نمايش ضدجنگ است، وقتي چنين قتل فجيعي در اين نمايش صورت 
مي گيرد، به ما هشدار مي دهد كه جنگ پديده اي هولناك و ضدبشر است، بنابراين اپرايي كه 
در غرب معمولاً براي شادماني و دورهمي است و به ندرت تأثير تراژيك مي گذارد، تبديل به 
اثري شده بود كه مي توانست اجراي متفاوت با تأثير متفاوت داشته باشد. همين تأثيرگذاري 
روي مخاطب را در مورد بقيه اجراهاي اپراي عروسكي نيز ديدم؛ اثري كه مخاطب زبانش را 
نمي دانست ولي سكوتي كه بر س��الن حاكم بود و برخي از تماشاگران كه اشك مي ريختند، 
نشان از تأثيرگذاري اين اثر بود. همچنين اپراي مولوي را نيز در مسكو اجرا كردم و باز همين 
تأثير را در مخاطب ديدم، البته آنجا متن ترجمه شده بود و سكوت و توجه مخاطب را در طول 

دو ساعت اجراي اين اپرا ديدم. 
چقدر درباره تأثيرگذاري اين كار روي مخاطب فكر كرده بوديد؟

قطعاً اگر همان تأثير مدنظرم بر تماشاگر را دريافت نكرده بودم، اين كار را بايد شكست خورده 
محسوب مي كرديم. اثر آييني تأثيرگذار روي صحنه بردم و توقعم جز اينكه روي مخاطب اثر 
بگذارم، نبود. اينكه مي گويم اين كار عملي خطير بود، به اين دليل است كه بارها در تلويزيون 
تكرار تعزيه هاي قديمي را مي بينيم كه ديگر از حوصله مخاطب خارج است، اما تماشاگر اين 
اپرا تا پايان آن، پلك نمي زند و اين هيجان و ريتم، ما را به اين سمت مي برد كه به تماشاي يك 
اثر متفاوت نشسته ايم. نكته ديگري كه از نظر ليبرتو يا متن اپرا مهم است، اين است كه محور 
را مرثيه 12بندي محتشم كاشاني در نظر گرفتم. محتشم كاشاني به عنوان سراينده، به سال 
۶1 هجري قمري سفر مي كند، در اين اپرا طوري مي شود كه خودش جزو مدافعان و سپاه امام 
حسين)ع( قرار مي گيرد، جلوي شمر سينه سپر مي كند كه به امام تعدي نكند. در اين كار من 
هم در چارچوب سنت حركت كردم و هم يك حركت مدرن انجام دادم. خوشبختانه اين اجرا 

موفق بود و در خارج از كشور نيز بسيار مورد توجه قرار گرفت. 
چرا اين مدل روايت را انتخاب كرديد كه داس�تان از ديد محتشم كاشاني 

باشد؟
اين مرثيه را در جاهاي مختلف زياد ديده ايد و نوحه خوانان بس��يار استفاده كرده اند، اما يك 
چيز فراموش شده و آن عجين شدن يك شاعر با مضمون و محتوايي است كه انتخاب كرده 
است. زماني كه شعر فردوسي را مي خوانيد، مي بينيد خودش بازيگري و نقالي مي كند و به 
 جاي نقش ها و آدم هاي مختلف قرار مي گيرد. اشعار حافظ سراپا عشق است، اشعار خيام سراپا 
مشحون از فلسفه و ديدگاه خيام است. مرثيه محتشم كاشاني نيز چنين فضيلتي دارد. طبيعي 
است كه بسياري از اشعار خوانده و فراموش  شوند، چون ارزش دراماتيك نداشته اند، ولي شعر 
محتشم كاشاني يك اثر ماندگار تاريخي است. مي بينيد در شروع كار هيجان زده است و شور 
و هيجاني كه او را در برگرفته، او را به دل تاريخ مي برد. وقتي اين اتفاق براي يك شاعر، نقاش 
يا هنرمند اتفاق مي افتد، نشان دهنده يكي ش��دن آن هنرمند با محتواي اثر است. من تمام 

تلاشم اين بود اين اتفاق بيفتد. 

 دوره چشم آبي ها و عمل کرده ها 
در سینما تمام شده است

مهر: عليرضا عليا، بازيگر و مدرس 
بازيگري با انتقاد از وضعيت اين 
روزهاي س��ينماي اي��ران بيان 
مي كند: متأسفانه سينماي ايران 
كاملًا پولي شده است و بسياري 
از نقش ها فروخته مي ش��ود. اين 
مسئله سبب مي ش��ود سينما و 
تلويزيون شاهد حضور بازيگراني 
باش��ند كه ش��ايد يك يا چندبار 
فرصت حضور جل��وي دوربين را 
پيدا كنند و بعد از مدتي از گردونه 
س��ينما حذف مي ش��وند كه اين خود مي تواند به نوعي براي سينماي 
حرفه اي هزينه بر باشد، البته در اين ميان بازيگراني مانند هوتن شكيبا، 
نويد محمدزاده يا بهرام افشاري هستند كه با زحمت خود وارد سينما 
شده اند؛ بازيگراني كه همگي بازيگران تئاتر بودند، البته اين را هم بايد 
بگويم كه خوشبختانه مردم ما به يك شعور هنري رسيده اند و ديگر دوره 
چشم آبي ها و عمل كرده ها نيست و امروز تنها بازيگراني در سينما باقي 
مي مانند كه واقعاً استعداد بازيگري داشته باشند، هرچند نبايد فراموش 
كرد كه نبود بازيگر حرفه اي سبب شده است سينما و تلويزيون ما تنها 
محدود به چند بازيگر شوند، به گونه اي كه مثلًا در سينما يك بازيگر در 
لحظه چند فيلم را روي پرده دارد يا در تلويزيون هر كانالي كه مي زنيد 
تنها شاهد حضور يك يا دو بازيگر هستيد. اين روزها وقتي پشت صحنه 
پروژه هاي مختلف مي رويد، مي بينيد كه س��ينما پرش��ده از بازيگران 
دهه۸۰ كه هيچ چيز از س��ينما نمي دانند، به همين دليل بايد بگويم 
سينما مهدكودك نيست و بايد از بازيگراني استفاده كنيم كه علم سينما 
را بدانند. درواقع تمام اين مسائل دست به دست هم داده اند تا سينماي 

امروز ما سينماي درست، حرفه اي و مردانه دهه ۷۰ نباشد.

نمای نزديكجالب ترين

در فيلم با يك برش و تدوين خاص مي ش��ود زمان را به اندازه يك قرن جلو برد يا به 
گذشته برگشت اما در كتاب نويسنده بايد با كلمات زمان را نشان بدهد و حس آن را 
به مخاطب القا كند، بنابراين اقتباس از كتاب براي ساختن فيلم لزوماً و قاطعانه موفق 
نخواهد بود . اتفاقات در كتاب با كلمات منتقل مي شوند و كلًا ماجرا چيز ديگري است 

هر كدام زيبايي هاي خودش را دارد

close
 ups
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  نقل قول

  سینما

در دوراني كه سينماي جهان سرشار از درام هاي پرهياهو 
و جلوه هاي اغراق آميز است، »وقتي نور مي شكند« با زباني 
آرام، روايتي لطيف و دروني از فقدان، سوگواري و رازهاي 
ناگفته ارائه مي دهد؛ فيلمي ايس��لندي ب��ه كارگرداني 
رونار رونارس��ون كه در جش��نواره كن2۰2۴ با تحسين 
منتقدان روبه رو ش��د و حالا در چرخه اكران جهاني قرار 

گرفته است. 
رونارسون، فيلمساز شناخته شده ايسلندي زمان فيلم را 
به يك شبانه روز )از غروب تا غروب( محدود مي كند. اين 
انتخاب س��اختاري، نه تنها نوعي تمركز بر تجربه حسي 
شخصيت اصلي ايجاد مي كند، بلكه يادآور لحظه اي گذرا 

از زندگي است كه در عين كوتاهي، تأثير ابدي دارد. 
فيلم با م��رگ ناگهاني »دي��دي«، معش��وق »اونا« آغاز 
مي شود، اما روايت به جاي تمركز بر حادثه، بر سكوتِ پس 
از آن استوار است... اونا كه دانشجوي هنرهاي تجسمي 
است، رابطه اش با ديدي را مخفي نگه داشته بود و اكنون 
در وضعيتي غريب گرفتار ش��ده است؛ سوگوار معشوقي 

است كه نمي تواند در سوگش آشكارا عزاداري كند. 
اين فيلم دو نوع سوگواري را در مقابل يكديگر قرار مي دهد: 
سوگ عمومي خانواده و دوستان و سوگ پنهان و شخصي 
اونا. اين تقابل، موتور اصلي كشمكش دروني فيلم است. 
اونا بايد هم اندوه فقدان را تاب بياورد و هم بارِ سنگين رازي 

را كه نمي تواند در خانواده يا جمع ابراز كند. 
منتقد روزنامه گاردين درباره اين فيلم نوشته است: »فيلم 
شكستِ خاموش انس��ان ها در مواجهه با غم را به تصوير 
مي كش��د. فيلم درباره اين اس��ت كه چطور داغ ديدگي 

مخفي، عميق تر از اندوه آشكار مي شود.«

بازيگ��ر اصل��ي فيل��م، الين ه��ال در نخس��تين حضور 
س��ينمايي اش تأثيري مان��دگار برجاي مي گ��ذارد. او با 
چهره اي آرام و بازي مينيمال، تمام طيف احساساتي چون 
غم، اضطراب، انزوا و پريشاني را به مخاطب منتقل مي كند، 

بي آنكه نيازي به ديالوگ هاي سنگين باشد. 
منتقد Irish Times درباره  بازي او نوش��ته است: او با 
حداقل ابزار، حداكثر حس را منتقل مي كند. گويي غم در 

بافت چهره اش حك شده. 
فيلم از نور طبيعي، معماري سرد ايسلند و موسيقي هاي 
كلاسيك براي خلق حس بي زماني بهره مي برد. بسياري 
از نماها طولاني و ثابت هس��تند و در هماهنگي كامل با 

احساسات محبوس شخصيت اصلي پيش مي روند. 

گرچه فيلم تحس��ين هاي زيادي برانگيخت��ه، اما برخي 
مخاطب��ان از ريتم كند و س��اختار كم حادث��ه آن انتقاد 
كرده اند. روايت به شدت مينيمال و گاهي ايستا مي شود. 
اين همان  جاست كه تماشاگران عام تر ممكن است ارتباط 
 ICS Film خود را با اثر از دس��ت بدهند.  منتقد سايت
در رابطه با فيلم نوشته است: »فيلمي براي همه نيست، 
اما براي آنان كه طمأنينه و درنگ را درك مي كنند، يك 

تجربه احساسي خالص خواهد بود.«
»وقتي نور مي شكند« روايتي شاعرانه و دروني از فقدان 
اس��ت؛ نمايش��ي از اندوهي كه فرياد نمي زن��د، بلكه آه 
مي كش��د. در دنيايي پر از تصويرهاي پرص��دا و عواطف 

تحميلي، اين فيلم با سكوت هايش سخن مي گويد. 

نقد فیلم

نگاهي به فيلم »وقتي نور مي شكند« نماينده سينماي ايسلند در جشنواره كن۲0۲۴

روايتي شاعرانه از فقدان و سوگواری


